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V říjnovém čísle:
— Rekonstrukce Liberecké ul.
— Schubertova vila
— Jednání o dolu Turów
— Hrádecký divadelní podzim
— Dožínky
— Tip na výlet
— Cvičení Lída
— Kulturní kalendář

Příloha: Žitava tajuplná,
romantická i podmanivá 2

Nová knihovna
přivítá první 

čtenáře
Dobrá zpráva pro netrpělivé čtenáře.
Knihovna je připravena. Knihy jsou na
svých místech, opatřené čipy, všechny
jsou zrevidovány. V budově byly od-
straněny poslední závady, a tak nastal
čas k přivítání prvních čtenářů.

Nainstalován byl zcela nový výpůjč -
ní systém. Pro návštěvníky to bude zna-
 menat lepší orientaci v katalogu. Ten
je nově přístupný nejen z počítače, 
ale také z mobilních zařízení. Umožní
nejen nahlížet do knižního fondu, ale
také do vlastního čtenářského účtu.
Každý uživatel si tak může kontrolovat,
jaké knihy má půjčené, do kdy a také,
které už četl. To se může hodit zvláště
těm, kteří stihnou přečíst desítky knih
ročně.

Do knihovny můžete poprvé na-
hlédnout v rámci dne otevřených dveří
v pondělí 28. 10. od 10.00 do 16.30. 
V následujících dnech pak bude ote-
vřena i čtenářům, přesný termín bude
zveřejněn na internetových stránkách. 

Jedna sezóna skončila a Kristýna už se
chystá na další

Říjnové počasí je letos mimořádně teplé a na Kristýnu stále přichází spousta návštěvníků. Hlavní 
sezóna ale skončila, což byl signál pro stavbaře, aby se pustili do další etapy úprav v areálu. Ty nejzá-
sadnější se týkají části areálu pod plavčíkem, kde je pláž nejvíce příkrá, a pak pod občerstvením Kari-
bik. Původně se měly dělat už na jaře, ale na dodávku plánovaných dubových pilotů, které měly nést
mola, se čeká několik měsíců. Úpravy by se tak nestihly do hlavní sezóny. Udělají se tedy teď a areál
bude příští rok pro návštěvníky zase o něco atraktivnější.

Stavební stroje jsou nyní vidět na severní pláži. Na strmém svahu se budují terasy. Vznikne tak místo
pro pohodlnější odpočinek a navíc se zmírní odplavování písku do vody. Další úpravy se dělají pod 
občerstvením Karibik. Tady a pod chatou plavčíka vzniknou dvě mola s kamenným základem. Dlouho
se hledalo řešení, které by reagovalo na proměnlivou hladinu vody. Mola budou upevněna na klou-
bech a kamenný základ bude buďto zakrytý vodou nebo naopak zůstane volná písková plocha.

„Počítá se také s novým hřištěm. Úplnou novinkou bude vjezd do vody určený vozíčkářům. Vznikne
ve střední části areálu nedaleko lanového parku. Na podobě sjezdu pro vozíčkáře se podílel i para-
lympionik Jiří Suchánek z Liberce,“ říká k dalším úpravám na Kristýně starosta města Josef Horinka.
Kristýna tak bude jedním z mála areálů, kde budou mít hendikepovaní snadnější přístup do vody. 

Tím ovšem práce v areálu nekončí. Předloni a vloni se investovalo hodně práce, času a peněz do 
zatravnění hlavní pláže. Mimo jiné to znamenalo vyřešit systém zavlažování. Jak ale ukázala letošní 
sezóna, tráva na pláži se ujala. Proto se vedení společnosti Kristýna rozhodlo v úpravách pokračovat.
Zavlažování a zatravnění se rozšíří i do zbývající části hlavní pláže, kterou tvoří cíp mezi dvěma cestami
pod barem Panorama.

„Chystáme také zásadní rekonstrukci občerstvení Karibik. Množství návštěvníků areálu neodpovídá
ani stánek, který byl původně prodejnou pečiva. Jsme připraveni vyřešit i toto místo. Stánek naproti 
recepci přestavíme tak, aby nabízel vyšší standard a odpovídal návštěvnosti Kristýny,“ říká ředitel spo-
lečnost Ing. Radek Petr. Pokračování na straně 3



lnformace z radnice
Usnesení rady města
26. schůze rady města
26. schůze rady města v roce 2019, konaná dne 4. září, se zabývala 
těmito záležitostmi:
— schválila podanou žádost o účelovou neinvestiční dotaci na výdaje

jednotek SDHO pod názvem „Hrádek nad Nisou – II. fáze“ ve výši 
80 128 Kč do Programu MV – GŘ HZS České republiky prostřednic-
tvím Hasičského záchranného sboru Libereckého kraje

— schválila přidělení zakázky na vyhotovení projektové dokumentace
ve stupni pro výběr zhotovitele (dále jen DZS) na akci Komunitní cen-
trum Seník – interiér, a to firmě Projektový ateliér DAVID, s. r. o., Li-
berec 14, za nabídkovou cenu 246 840 Kč včetně DPH 

— schválila přidělení zakázky na nákup použitého sekacího stroje Ja-
cobsen TriKing 1900 D 3 WD společnosti ITTEC, s. r. o., Praha 4 za
cenu 350 900 Kč včetně DPH.

28. schůze rady města
28. schůze rady města v roce 2019, konaná dne 18. září, se zabývala 
těmito záležitostmi:
— schválila přijetí účelového finančního příspěvku ve výši 400 000 Kč 

z Programu regenerace městských památkových rezervací a měst-
ských památkových zón na rok 2019, na obnovu nemovité kulturní
památky – dům č. p. 124 (Beseda), Obnova vnějšího pláště – oprava
fasády včetně nátěrů a výměna okenních výplní a další související
práce

— vzala na vědomí rozhodnutí o odnětí dotace ve výši 445 541,20 Kč
na projekt „Instalace fotovoltaického systému na střechu ZŠ T. G. Ma-
saryka, z důvodu odstoupení města Hrádek nad Nisou od rozhodnu -
tí o poskytnutí dotace

— schválila plnění investičního záměru možného řešení revitalizace
vodní nádrže v k. ú. Dolní Sedlo, a to vypracování projektové doku-
mentace, společností Projektový atelier David, Liberec 14, za celko-
vou cenu 242 000 Kč

— schválila dodavatele pro realizaci veřejné zakázky Výměna povrchu
hřiště ZŠ a MŠ Hrádek Nad Nisou – Loučná, a to společnost Profil
Plus, s. r. o., Dlouhý Most, za celkovou cenu 1 806 601 Kč s DPH 

— schválila spoluúčast ve výši 140 000 Kč na projekt Velké opatření na
Lužické Nise dle nabídky Libereckého kraje

— schválila nejvhodnější nabídku společnosti RQT Group, s. r. o., 
Praha 12, na zakázku Pořízení hasičského zařízení – tlakové kompo-
zitní láhve, za celkovou cenu 145 200 Kč. 

29. schůze rady města
29. schůze rady města v roce 2019, konaná dne 25. září, se zabývala
těmito záležitostmi:
— schválila dodavatele pro realizaci veřejné zakázky Sociální bydlení

Hrádek n. Nisou – demolice, a to firmu BASLET, s. r. o., Chotyně 196,
za celkovou cenu 1 026 376,43 Kč. 

30. schůze rady města
30. schůze rady města v roce 2019, konaná dne 9. října, se zabývala 
těmito záležitostmi:
— schválila přijetí dotace z Ministerstva životního prostředí v rámci Ope-

račního programu životní prostředí 2014–2020 na projekt Instalace
fotovoltaického systému na střechu ZŠ T. G. Masaryka v Hrádku nad
Nisou (100. výzva) ve výši 806 818,60 Kč a zajištěném spolufinanco-
vání ve výši 345 779,40 Kč 

— schválila přijetí dotace z Ministerstva vnitra – Programu prevence 
kriminality na místní úrovni 2019 na projekt Hrádek nad Nisou – 
Rozšíření a modernizace MKDS ve výši 340 000 Kč a zajištěném 
spolufinancování ve výši 43 060,12 Kč 

— schválila poskytnutí dotace z rozpočtu města žadateli panu Dejm-
kovi ve výši 10 000 Kč, na zajištění akce Tradiční pouť na Suché 

— schválila poskytnutí dotace z rozpočtu města žadatelce paní Řezníč-
kové ve výši 3 000 Kč na zajištění akce Mářaton, terénní běh pro ka-
marády 

— souhlasila s připojením města Hrádek nad Nisou k projektu Senior-
ská obálka pod celorepublikovou záštitou MPSV a uložila vedoucí
správního a sociálního odboru zajistit potřebné kroky k podpisu

Oznámení o spolupráci a zajistit propagaci a distribuci seniorské
obálky

— schválila řešení revitalizace pláže v severní části areálu Kristýna v Hrádku
nad Nisou, panem Kolínským za celkovou cenu 709 109,13 Kč

— schválila umístění vyhrazeného parkoviště v ul. Revoluční a osazení
příslušné dopravní značky s textem Po–Pá 8–18 hodin, So 8–12 ho-
din, max. 2 hodiny pro stání v úseku začátek ul. Revoluční – konec
vjezd k domu č. p. 106 – lékárna) a dopravní značky s textem Po–Pá 
8–18 hodin, So 8–12 hodin, max. 30 minut, v úseku vjezd do domu 
č. p. 106 – lékárna – konec vyhrazeného stání

— schválila umístění omezení parkování na parkovišti Pavko vpravo ve
směru vjezdu dopravní značkou Parkoviště s parkovacím kotoučem 
a dodatkovou tabulkou s textem Po–Pá 8–18 hodin, So 8–12 hodin,
max. 2 hodiny, umístění vlevo ve směru vjezdu s dodatkovou tabul-
kou s textem Parkovací karty MU v době Po, St – 7–17 hodin, út, čt,
pá – 7–15 hodin.

— schválila přidělení zakázky na práce a úkony spočívající v zajištění 
vyhotovení projektové dokumentace, energetické posouzení, inže-
nýring a autorský dozor na akci Výběr zhotovitele projektové doku-
mentace vzduchotechnika KD Beseda, firmě Energy Benefit Centre,
a. s., za nabídkovou cenu 653 400 Kč s DPH

— schválila přidělení zakázky na vyhotovení projektové dokumentace
ve stupni dokumentace pro stavební povolení a dokumentace pro
provedení stavby, zajištění inženýrské činnosti a autorského dozoru
na akci Rekonstrukce objektu stodoly p. p. č. 85/2 k. ú. Václavice 
u Hrádku nad Nisou firmě Horatschke, Liberec 3, za nabídkovou cenu
390 709 Kč včetně DPH 

— schválila ceník č. 2/2019 za užívání hrobového místa na městských
hřbitovech Liberecká ul., Donín, Dolní Suchá a Václavice.

Ze zasedání zastupitelstva města
8. zasedání zastupitelstva města
8. zasedání zastupitelstva města v roce 2019, konané dne 25. září, se
zabývalo těmito záležitostmi:
— vzalo na vědomí stav finančních prostředků ve výši 5 232 641,94 Kč na

účtu Fondu rozvoje Václavic a Uhelné. Schválilo financování z účtu
FRVU ve výši 892 661,77 Kč na akci Václavice – otočka U Slunce, před-
mětem této veřejné zakázky malého rozsahu je oprava odstavné plo-
chy autobusové zastávky v celkové ploše 350 m2 a zřízení nového chod-
níku v celkové ploše 55 m2. Radou města byla dne 21. 8. 2019 schválena
nabídka realizace společností 1. jizerskohorská stavební společnost, 
s. r. o., Hodkovice nad Mohelkou, za cenu 892 661,77 Kč vč. DPH.

— vzalo na vědomí jednání o vnitřním vybavení kaple na Uhelné s ná-
slednou konzultací s architektem a dalším projednání na listopado-
vém jednání FRVU. Vzalo na vědomí hledání řešení sociálního zázemí
pro veřejné akce v kapličce na Uhelné.

— v rámci Základní školy T. G. Masaryka, Hrádek nad Nisou, Komen-
ského 478, okres Liberec, příspěvková organizace, zřídilo Základní
uměleckou školu s kapacitou 90 dětí a s účinností od 1. 9. 2020. Schvá-
lilo změnu názvu školy na: Základní škola a základní umělecká škola
T. G. Masaryka, Hrádek nad Nisou, Komenského 478, okres Liberec,
příspěvková organizace s účinností od 1. 9. 2020. Souhlasilo se zápi-
sem Základní umělecké školy v rámci Základní školy a základní umě-
lecké školy T. G. Masaryka do školského rejstříku a se zápisem oborů
hudebního, výtvarného, tanečního a literárně dramatického s účinností
od 1. 9. 2020.

2 z radnice

Poplatky za inzerci v měsíčníku

HRÁDECKO
formát cena
9 x 2,5 cm (na šířku) 200 Kč
9 x 5 cm (na šířku) 500 Kč
A6 (čtvrtstránkový, na výšku) 1 000 Kč
A5 (půlstránkový, na šířku) 1 600 Kč
A4 (celostránkový, na výšku) 3 000 Kč
Smíšená (reklamní reportáž) cena dohodou
Vkládací (za vložený a dodaný ks) 2 Kč

ceny jsou uvedeny bez DPH, (sazba DPH je 21%)
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Povinnost čipování psů 
od 1. ledna 2020

S předstihem upozorňujeme všechny vlastníky a chovatele psů, že podle
zákona č. 302/2017 Sb., kterým se mění zákon č. 166/1999 Sb. O veteri-
nární péči, s účinností od 1. ledna 2020, musí být každý pes označen
elektronickým čipem. 

Změny se týkají hlavně vakcinace psů proti vzteklině, která je povinná
ze zákona. Do roku 2020 stačilo vakcinovat každého psa proti vzteklině
dle vakcinačního schématu výrobce a mít tyto vakcinace potvrzené v oč-
kovacím průkaze psa.

Nově od r. 2020 vzniká chovateli zvířete povinnost mít každého psa
označeného mikročipem, jehož alfanumerický kód bude zanesen v oč-
kovacím průkaze psa. Jen u takto jednoznačně identifikovatelného psa
lze považovat vakcinaci proti vzteklině za platnou. Výjimku tvoří psi
označeni čitelným tetováním před 3. červencem 2011. Aby všichni cho-
vatelé psů, s výjimkou výše uvedenou, od r. 2020 splnili svou zákonnou
povinnost, budou muset mít své psí svěřence očipované a navakcino-
vané proti vzteklině.

Od 1. 1. 2020 je očkování psa proti vzteklině platné, pouze pokud je
pes nezaměnitelně identifikován (čipováním).

V Hrádku nad Nisou už 6 let platí vyhláška č. 7/2012 o trvalém ozna-
čování psů a evidenci jejich chovatelů. 

Ta se bude upravovat s tím, že čipování psů bude dané už zákonem,
ale ve vyhlášce bude nadále uvedeno, že evidence psů je povinná.

Jedna sezóna skončila 
a Kristýna už se chystá 

na další
Dokončení ze strany 1
Připravuje se rovněž rekonstrukce bývalé chaty ČSTV. Měla by z ní vznik-
nout chata s nejlepším standardem ubytování na Kristýně. Pokud se
ukáže, že je o takové ubytování zájem, je Kristýna připravena v dalších
letech podobně rekonstruovat i zbývající tři objekty tohoto typu, které
ještě v areálu jsou.

Zájem o rekreaci na Kristýně trvá. To potvrzuje i ředitel areálu Radek
Petr: „Počasí v letošním létě bylo o něco horší než v loňském roce. V tuto
chvíli sice ještě nemáme konečná čísla k dispozici. Ale už teď je jasné, že
čistě podle obratu společnosti na tom nebudeme hůře než vloni.“

Začala rekonstrukce ulice 
Liberecká

Na konci září přibylo v dolní části Liberecké ulice dopravní značení, které
řidiče omezilo na jízdu v jednom směru, a krátce poté se objevily stroje,
které začaly dlouho připravovanou rekonstrukci Liberecké ulice. V této
první fázi dochází k rekonstrukci plynovodu v režii společnosti Innogy.

Po dohodě se stavební firmou je omezení dopravy v ulici jen čás-
tečné, tedy jednosměrné. Přesto se bohužel najde dost řidičů, kteří 
dopravní značení ignorují a vjíždějí do ulice v protisměru. I když by re-
spektování dopravních značek, zvláště zákazových, mělo být samozřej-
mostí, jak se ukazuje, pro někoho není. Pak je na místě upozornění, že
kromě zvýšeného dozoru Policie ČR i hrádecké Městské policie jsou pod
železničním přejezdem umístěné kamery, které umí snímat a rozpozná-
vat registrační značky vozidel. I když většina řidičů je slušných, je na
místě obava, jak bude doprava na Liberecké vypadat, až na jaře rekon-
strukce začne na plno a provoz se zde po etapách bude uzavírat úplně.

Práce na rekonstrukci plynovodu zatím probíhají podle harmono-
gramu. Rýhy jsou provizorně dosypávány nebo zaasfaltovány. Na zimu
se práce přeruší, Liberecká ulice tedy bude úplně průjezdná.

Město připravuje rekonstrukci
objektu klubu důchodců

Jednou z připravovaných investic města do nejbližší budoucnosti je 
rekonstrukce objektu Klubu důchodců. Pravděpodobně jej zná většina
obyvatel města. Dlouhá léta totiž sloužil jako městská knihovna. Po jejím
přestěhování do Schubertovy vily jej začali využívat senioři a Svaz zdra-
votně postižených civilizačními chorobami. Ale také DS Vojan a Chrá-
mový sbor jako zkušebnu. Víceméně dřevěný objekt, smontovaný ze 
sendvičových panelů, odpovídá době vzniku, kdy se tolik jako dnes 
neřešila energetická náročnost. Místo stávajícího objektu má vzniknout
moderní dům, který bude mít širší využití jako komunitní centrum. 
Dispozice nového objektu bude podobná té dnešní.

Město čekalo na vyhlášení vhodné výzvy. Čas na podání žádosti o do-
taci přišel právě teď. Pokud spolufinancování stavby bude schváleno,
příští rok by byla stavba zahájena.

Dnes přinášíme vizualizaci vnitřních prostor.



4 ze společnosti

Pohled do Schubertovy vily
Rekonstrukce Schubertovy vily a její proměna v komunitní centrum se
dostává do poslední fáze. Uvnitř památkové chráněné vily už jsou do-
končeny všechny příčky a probíhá malování, jak je patrné z fotografií. 
Na řadu přijdou v nejbližších dnech povrchy podlah.

Zatímco při pohledu z ulice kryje vilu ještě lešení, z druhé strany od
parku už se vyloupla budoucí podoba fasády. Už teď je patrné, že město
se bude moci chlubit další od základu rekonstruovanou památkou.

Zbývá pořídit vybavení vnitřních prostor, jehož dodavatel vzejde z vý-
běrového řízení.

Projekt Komunitní centrum v Hrádku nad Nisou (CZ.06.2.56/0.0/0.0 / -
16_052/0002431) je spolufinancován Evropskou unií.

Kamiony už jezdí rovnou
do Větrné

Žitavskou a Větrnou ulici léta spojovala obyčejná polní cesta. Před něko-
lika roky byla ve spolupráci s firmami Eftec a Elas, které ve Větrné ulici
sídlí, opatřena asfaltovým povrchem. Snahou města bylo eliminovat
vjezd těžkých kamiónů do města. Pod železničním viaduktem neproje-
dou, a tak museli řidiči složitě manévrovat na křižovatkách u pošty a u Ná-
rod ního domu.

Asfaltový povrch na spojovací komunikaci vzal ale rychle za své. Proto
byla letos v létě vybudována zcela nová vozovka se všemi konstrukčními
vrstvami nutnými pro průjezd těžkých vozidel. Navíc je o něco širší, čímž
se zamezí vyjíždění kolejí v jedné stopě.

Nejideálnějším řešením by byl sjezd pro kamiony přímo z obchvatu
města. „Existuje studie sjezdu přímo do Větrné ulice. Problém je ale 
v tom, že obchvat města patří do sítě silnic ŘSD, a tak musí každá křižo-
vatka splňovat odpovídající parametry. Probíhají jednání mezi ŘSD 
a Libereckým krajem o převzetí této části obchvatu do majetku kraje. 
Pokud by k němu došlo, mohlo by se o sjezdu do Větrné opět jednat,“
říká starosta města Josef Horinka.

Sál Besedy má nový zvuk
i osvětlení

Od konce jara probíhala v sále kulturního domu Beseda kompletní 
rekonstrukce elektroinstalace. Nové jsou nejen rozvody ve zdech, ale
také rozvaděče a nouzová světla. Návštěvníci sálu ovšem na první 
pohled uvidí především rozdíl v osvětlení. Na stropě je zavěšených pět
nových lustrů, nová tělesa jsou i po obvodu sálu a na balkoně. 

Ve velmi špatném stavu ale už bylo i divadelní osvětlení a ozvučení.
Rekonstrukce proto byla pojata komplexně. Nové ovládací prvky a refle -
ktory po stranách sálu i na jevišti usnadní práci při divadelních předsta-
veních. Zároveň město do sálu pořídilo novou zvukovou aparaturu. 

Nad podiem pak přibylo široké projekční plátno a dataprojektor, který
umožní projekci například při Společenském večeru města.

Po skončení rekonstrukce elektroinstalace byla přebroušena a navo-
skována podlaha. Jako první si sál v novém mohli vyzkoušet senioři 
z Hrádku a jejich známí z Polska a Německa při Dni seniorů.

V září se rozeběhla stavba zcela nových toalet, které budou přístupné
z balkonu. Spolu s vloni dokončenou přístavbou se sociálním zázemím
by měly vytvořit dostatečnou kapacitu pro akce, které se v sále Besedy
konají.

V příštím roce se počítá ještě s rekonstrukcí vytápění a zateplení stropu
nad sálem. Zásadní úpravy se dočká také zázemí pro účinkující. Vybu-
dování nových šaten a sociálního zařízení v zázemí bude poslední eta-
pou několik let trvající rekonstrukce kulturního domu.
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V září a následně i v říjnu se několikrát jednalo o plánovaném rozšíření
polského dolu Turów. Důl se má po rozšíření přiblížit až k české hranici.
Především na Hrádecku panují velké obavy ze ztráty podzemní vody,
zvýšení prašnosti, hlučnosti, narušení stability geologického podloží 
a také ze ztráty hodnoty nemovitostí. Protože pokud by rozšíření pro-
běhlo bez zásadních opatření, které česká strana požaduje, budou se za
pár let například z Uhelné dívat rovnou do těžební jámy. Samostatnou
kapitolu potom tvoří způsob projednávání problematiky z polské strany
a její bagatelizování.

Nejprve proběhlo 17. září setkání v sokolovně v Chotyni, jehož cílem
bylo představení záměru pokračování těžby ložiska hnědého uhlí v Tu-
ró wě. Připraveno bylo v českém jazyce a hlavně pro obyvatelé České re-
publiky. S prezentací ovšem přítomní moc spokojení nebyli. Na zásadní
otázky totiž odpovědi nedostali. Všemi jednáními se navíc táhne spo-
lečná linka: polská strana dopady na české území až na výjimky nepři-
pouští a případné kompenzace chce řešit až následně, pokud k něčemu
skutečně dojde. Jenže to je pro obyvatele pozdě. Je potřeba si uvědomit,
že těžba a provoz tepelné elektrárny má při rozšíření dolu trvat do roku
2045. Pro řadu lidí, kteří jsou nyní v produktivním věku, to znamená 
perspektivu do konce života.

O dva dny později proběhlo oficiální veřejné projednání dokumen-
tace vlivu záměru „Pokračování těžby ložiska hnědého uhlí Turów” na
životní prostředí v kulturním domě v polské Bogatyni. Zde vznášeli své
připomínky k dokumentaci Poláci, Češi i Němci. Jedna z nich se týkala
toho, že dokumentace řeší vliv rozšíření dolu, ale ne vliv provozu elekt-
rárny. Ten se podle polské strany bude řešit později. Obyvatelé Saska
zase poukazovali na praskliny v domech, které mají být způsobeny po-
hybem podloží. 

„Nemusíte se bát. Na povrchové vody nebude mít důl žádný nega-
tivní vliv. Stejně jako na studny, ze kterých dnes některé obce berou 
pitnou vodu. Negativní působení dolu na ně můžeme vyloučit,“ uvedla
několikrát za debatu Anita Kuliśová, zpracovatelka dokumentu o vlivu
rozšíření dolu na životní prostředí. Jedinou výjimkou, kterou Poláci 
připustili, je Uhelná. Tam by úbytek vody mohl nastat. Zabránit mu má
kilometr dlouhá stěna, která bude bránit odtoku vody z českého území.

Veřejné projednání v polském kulturním domě provázela místy bouř-
livá atmosféra. V okolí byla spousta policistů, protože panovala obava 
z demonstrace ekologických aktivistů. K té nedošlo. Zato v sále se ozýval
pískot, když padaly nesouhlasné připomínky k rozšíření dolu. „Chápu,
že důl zaměstnává tisíce lidí, kteří se bojí o práci. Ale nejde Turów hájit
slovy, že hluk a polétavý prach z dolu se zastaví na hranici s Českem 
a Německem a dál se nedostane,“ řekl po jednání Martin Půta. Dost 
nedůstojně působil i časový limit dvě minuty na vznesení dotazu. Pře-
rušena tak byla i řeč hejtmana Libereckého kraje Martina Půty. Několika
řečníkům nebylo umožněno vznést dotaz. Důležitosti jednání neodpo-
vídalo ani neprofesionální tlumočení. V jednom případě se Martin Půta
dokonce sám pokusil překlad napravit vlastním překladem do polštiny.

Výsledkem veřejného projednávání v Bogatynii je oficiální podání při-
pomínek k upravené Zprávě o vlivu na životní prostředí EIA k záměru
pokračování těžby ložiska hnědého uhlí Turów. Podával je nejen Libe-
recký kraj, ale i město Hrádek nad Nisou. 

Město se v nich ohradilo vůči bagatelizaci většiny negativních vlivů
ze strany investora, které by rozšíření těžby hnědouhelného dolu Turów
v požadovaném rozsahu znamenalo pro osadu Uhelná a Oldřichov na
Hranicích, obě okrajové části města Hrádku nad Nisou a jejich obyva-
tele. Příkladem je třeba vyjádření ředitel dolu Slawomira Wochny při ve-
řejném projednávání záměru v Bogatyni. Po opakovaných a konkrétních
připomínkách a apelech, a po zdůrazňování zcela stěžejní důležitosti 
zřízení opatření proti škodlivým vlivům z dolu Turów ve formě zelené
bariéry tvořené přírodním valem a lesní výsadbou podél jižní hranice
dolu, ředitel dolu vysvětlil absenci těchto opatření ve Zprávě o vlivu na
životní prostředí tím, že „tato zpráva řeší jen důležitá a zásadní rizika“.
Navrhovaná a vyžadovaná opatření ve formě zelené bariéry by přitom
eliminovala hned několik značně vysokých rizik spojených s rozšířením
dolu pro obyvatele Uhelné. Druhým příkladem je opakované vyjádření
představitelů polské strany, že PGE nehodlá rozšířit důl, ale pouze po-
kračovat v těžbě v rámci schváleného důlního prostoru. Pro obyvatele
regionu je to ale de facto totéž, protor, kde se bude těžit, se prostě
zvětší. Stejně tak zástupci investora opakovaně argumentují, že důl ne-
působil a nepůsobí na území ČR žádnými zásadními negativními vlivy.

Toto tvrzení je ale v přímém rozporu se zkušeností občanů ČR žijících 
v okolí dolu Turów.

Další připomínky se týkají nedostatečných podkladů k meteorologic-
kým vlivům. Vliv těžby je ve studii popisován obecně a místy zavádějí-
cím způsobem. Argumentuje například tím, že díky převažujícím větrům
vanoucím z jihovýchodu a charakteru terénu nejsou příhraniční oblasti
Česka ohroženy. Dle údajů meteorologické stanice Českého hydrome -
teo rologického ústavu v Liberci je ale pro oblast vedle jihovýchodního 
a jižního proudění velmi zásadní zejména proudění severozápadní a se-
verní a to v poměru přes 30 %, čili po zhruba třetinu roku. Investor tuto
skutečnost vůbec neuvádí, přestože je naprosto zásadní z hlediska jaké-
hokoli modelování dopadu na životní prostředí na území ČR jižně a ji-
hovýchodně od dolu Turów. A to je potřeba připočíst fakt, že Uhelná se
nachází na prvním vyvýšeném bodě na jih od dolu a třeba zvýšení kon-
centrace polétavého prachu, stejně jako hluku, ji výrazně zasáhne. V pří-
mém rozporu se zkušenostmi obyvatel Uhelné, Oldřichova, Václavic, ale
i Hrádku je tvrzení investora, že úroveň hluku z dolu je na českém území
prakticky neidentifikovatelná.

Město Hrádek připomínkovalo také absenci návrhu jakýchkoli preven-
 tivních opatření na omezení dopadu těžby na životní prostředí v Uhelné
a v Oldřichově na Hranicích. Investor nenavrhuje žádná opatření, kromě
takových, u kterých je pro českou stranu fakticky nemožné kontrolovat
realizaci a účinnost takových opatření. Dle informací od žadatele se
jedná o opatření v rámci provozování samotné důlní činnosti uvnitř do-
bývacího prostoru. Neurčité, nezávazné a následně nevymahatelné sliby
žadatele ani jeho ujištění, že podléhají kontrole státních úřadů Polské 
republiky, nepovažuje město za dostačující.

Samostatnou kapitolu tvoří připomínky k vlivu na podzemní a povr-
chové vody. Studie nebere v potaz celkovou problematiku změny kli-
matu, včetně nezanedbatelného vlivu těžební činnosti a následné vý-
roby energie z uhlí.

Z důvodu mnoha vznesených připomínek město Hrádek nad Nisou
vzneslo protest proti plánu na rozšíření dolu a pokračování těžby. Pokud
přesto bude těžba pokračovat, město požaduje realizaci jednoznačných
opatření ze strany investora, mezi které patří vybudování přírodního
valu před samotným rozšířením těžby. Val oddělí jižní hranici dolu,
bude minimálně 30 metrů vysoký a bude kvalitně a hustě osázen rychle
rostoucími pionýrskými dřevinami středního až vysokého vzrůstu. Ze
strany investora bude zajištěna péče a ochrana valu a zeleně. Před 
valem má být vysázen ještě pruh hospodářského lesa. V Uhelné mají být
nainstalována zařízení kontinuálně měřící akustické vlivy těžby a praš-
nost. Investor má uhradit veškeré náklady s provedením pasportizace
nemovitostí na Uhelné českou geologickou službou a jejich následné
monitorování. A konečně má PGE zřídit kompenzační fond, z něhož 
budou vypláceny kompenzace majitelům nemovitostí v případě ztráty
jejich hodnoty.

Další setkání přímo na Uhelné proběhlo za přítomnosti hejtmana 
Libereckého kraje Martina Půty, starosty města Hrádek nad Nisou Josefa
Horinky, členů osadního výboru v Uhelné a zástupců investora.

Jednání o rozšíření dolu Turów



Poslední listopadový víkend bude v Hrádku nad Nisou opět patřit di-
vadlu. Přehlídka amatérských divadelních souborů se bude konat už 
po devětatřicáté. Na své si přijdou děti i dospělí. Za dětským publikem
přijede v sobotu dopoledne divadelní soubor Vojan z Libic nad Cidlinou
s pohádkou Měla babka čtyři jabka. Ano, možná, že si vzpomínáte, po-
hádka už se jednou v Hrádku hrála. Na rozdíl od mnoha jiných inscenací
pro děti nechce konkurovat filmovým pohádkám, přesto nejmenší divá -
ky dokáže vtáhnout. Ostatně proto, že je dobrá, a od posledního uvede -
ní děti odrostly, se do Hrádku vrací.

Hrádecký divadelní soubor Vojan připravuje svou hru až na příští 
ročník přehlídky. Při letošním Hrádeckém divadelním podzimu bude
tedy účinkovat hlavně v zákulisí, kde je potřeba během víkendu zařídit
spoustu záležitostí. O hrádecké divadelníky ale diváci nepřijdou. Bude
jim, jako tradičně, patřit pátek. Divadelní soubor Pohoda si připravil 
komedii Blázinec v prvním poschodí.

Dospělí diváci se tentokrát mohou těšit na tři komedie v rozpětí od 
romantické po kriminální. 

A nezapomeňte: za nastudováním každé hry jsou desítky hodin zkou-
šení, výroby kostýmů, kulis a rekvizit a za to vše je jedinou odměnou
potlesk publika. Přijďte tedy podpořit hrádecké divadelníky, ale i ostatní
soubory, které jsou ostatně v Hrádku známé, protože se přehlídky zúčast -
ňují pravidelně.

O hrách
Blázinec v prvním poschodí
Celá hra se odehrává v bytě doktora Jaroslava a jeho ženy Kláry, veliké
milovnice divadla, která jednoho dne zjistí, že ji ke společenskému bon-
tonu chybí sluha v livreji. Přichází tedy Josef, který má splňovat nároky
na ideálního sluhu, a tím se roztočí v domě ten „pravý“ blázinec, jak se
z normálních lidí stávají v očích jiných blázni. Veselohra na způsob vídeň -
ské frašky je plná zápletek, překvapivých zvratů a komických situací.

Měla babka čtyři jabka
Pohádka Měla babka čtyři jabka je určena nejmenším divákům. V kaž-
dém jablíčku je skryta jedna pohádka. Nevěříte? Tak počítejte s námi: 
O koblížkovi, O dědečkovi a kožíšku, O zlé koze, O velké řepě.

Tyto čtyři pohádky tvoří díky vtipné propojovací lince, tedy hře na
babky a dědky, hravý celek, který malé diváky vtáhne do pohádkového
děje. Nechybí ani melodické, notoricky známé dětské písně a velké
loutky zvířátek.

Past na osamělého muže
Děj detektivní komedie se odehrává blízko Chamonix v podhůří fran-
couzských Alp na osamělé horské chatě. Zmizelá manželka, osamělý
mladý muž, postarší komisař, abbé a atraktivní žena, jež se vydává za
ztracenou novomanželku. Nic není tak, jak se na první pohled může
zdát, a vše vyústí v překvapivý závěr.

Odjezd nejistý
Trochu romantická komedie s obsahem milosrdných lží, nutných k udr-
žení vzájemných vztahů, ba i plnění tajných přání milujících se part-
nerů, navíc ochucena laskavým humorem dalších strůjců životních pře-
kvapení.

Program přehlídky
pátek 22. listopadu od 19.00
Blázinec v prvním poschodí
František Ferdinand Šamberk
DS Pohoda, Hrádek nad Nisou

sobota 23. listopadu od 10.30
Měla babka čtyři jabka
Vlastimil Peška
DS Vojan, Libice nad Cidlinou

sobota 23. listopadu od 15.30
Past na osamělého muže
Robert Thomas, překlad Jan Cimický
DS E. F. Burian, Tanvald

sobota 23. listopadu od 20.00
Odjezd nejistý
Jean-Marie Chevret
DS Havlíček, Neratovice 

neděle 25. listopadu od 12.00 v obřadní
síni hrádecké radnice
Slavnostní ukončení přehlídky, předání oce-
nění udělených porotou

Porota:
Rudolf Felzman
Renata Grolmusová 
Vít Prýmek

Pořadatelé:
Brána Trojzemí a DS Vojan

Předprodej vstupenek od úterý 29. října na e-vstupence a v informačním
centru.

6 ze společnosti

39. ročník Hrádeckého divadelního podzimu

Nová regionální literatura
pro děti i dospělé

V průběhu letošního léta byly vydány čtyři zajímavé knihy, které mohou
zaujmout děti, dospělé i zájemce o regionální historii. Všechny čtyři mů-
žete zakoupit v hrádeckém informačním centru.

Hlavně dětem jsou určeny dvě tenké knížky plné pohádek a pověstí.
Určitě ale zaujmou i dospělé čtenáře. 

Hana Doskočilová je majitelkou penzionu v Myslivnách. Jako pořada-
telka stojí i za řadou kulturních a sportovních akcí. A protože krajina, kde
bydlí, jí přirostla k srdci, začala sbírat pověsti z Lužických hor. Možná si řek-
nete, že takových knížek už vyšlo více. Tato je ale jiná. Příběhy v ní sepsané
jste totiž dosud z většiny nikde číst nemohli. Je jich rovných dvacet a ke
každému v knížce Pověsti Lužických hor najdete několik ilustrací.

Druhou knížku pověstí a příběhů sepsal a vydal Ivan Vydra ze sou-
sední Chrastavy. Je rovněž bohatě ilustrovaná. Od předešlé se liší nejen
regionem, kterému se věnuje, ale také vloženými texty, které věcně po-
pisují, vysvětlují, zkrátka nabízejí informace těm, kteří se chtějí o svém
okolí dozvědět více.

Především zájemcům o historii věnoval Ivan Vydra svou další knihu
Není patník jako patník. Ta nepřímo navazuje na předchozí titul Boží
muka a pomníky jako součást krajiny na Chrastavsku, která je už prak-
ticky vyprodána. Je až k nevíře, kolik informací autor nashromáždil o pat-
nících, kilometrovnících, nárožních kamenech, meznících a hraničnících
nebo triangulačních bodech.

Egona Wienera není potřeba příliš představovat. Nedávno vyšla jeho
v pořadí už čtrnáctá kniha. Jmenuje se Na mostě u Wienerů a autor v ní
opět sepsal řadu krátkých příběhů plných více či méně nostalgických
vzpomínek. Čtenáři, kteří si jeho styl oblíbili, nebudou zklamáni.

Třeba jste právě dostali tip na dárek!
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Dožínky kdysi patřívaly k nejdůležitějším slavnostem roku. Svátek spo-
jený s ukončením sklizně byl poděkováním za štědrou úrodu. Proto byl
spojen se zpěvem, tancem a hodováním. Po období těžké práce přišel
čas na krátký odpočinek, než se znovu vyrazilo do polí. 

I v Hrádku se k tradici dožínek každým rokem hlásíme, i když nejsme
oblastí typicky zemědělskou. Největší zemědělský podnik, který v okolí
hospodaří, tedy Agro Chomutice, se k dožínkové oslavě každoročně 
přidává nemalou pomocí. Letos byli zemědělci navíc spokojenější než
vloni, protože úroda byla lepší.

K hrádeckým dožínkám ale patří i prezentace místních chovatelů,
včelařů a zahrádkářů, stejně jako výroba másla, kterou jezdí prezentovat

Minimuzeum másla z Bílého Kostela. Právě místní zpestřují dožínky
ukázkovým mlácením obilí cepy nebo tradiční soutěží v pití mléka nebo
pro děti jízdou na traktůrcích.

Mezi jednotlivými částmi programu na podiu proběhlo žehnání do-
žínkového chleba z hrádecké pekárny Karla Endlera a také dožínkového
věnce, který v předvečer dožínek připravily ženy z Kabinetu Trojzemí. 

Samotný závěr letošních dožínkových slavností obstarala folková sku-
pina Kantoři, která příští rok oslaví už padesát let na české scéně.

… a dožínky ve Václavicích
Dožínky ve Václavicích se letos konaly v novodobé historii teprve po
druhé. Jsou komornější, více v duchu vesnice a tradic. Začínají mší sva-
tou v prostorách opravené stodoly Vohlmannova statku, program se
odehrává ve dvoře a na loukách okolo. Část hostů přichází v dobovém
oblečení, voní guláš, kyselo, klobásy a další dobroty. 

Dílničky i program se letos točily kolem ptactva. Hned po mši svaté
následovaly letové ukázky dravců a vyprávění sokolníka Alexandra Vrágy,
děti ve stodole určovaly hlasy ptáků a rozpoznávaly vejce jednotlivých
druhů. Zatímco si dospělí povídali, děti mohly celé odpoledne stloukat
ptačí budky, vyzkoušet si psaní opravdovým brkem nebo si vyrobit 
indiánskou čelenku s pravým peřím. Proti statku zkoumaly hospodářská
zvířata nebo historické zemědělské stroje. Mezitím porota zkoumala 
a vyhodnocovala soutěžní vzorky zavařenin.

Stejně jako vloni se i letos mlátilo obilí ručně, pěkně s pomocí cepů.
Stabilní motor, který před rokem běžel jen na ukázku na prázdno, letos
poprvé poháněl mlátičku. Asi nikdo, kdo byl v tu chvíli na statku, si ne-
nechal ujít podívanou „jak se to dělalo dřív“. A nejednoho z přihlížejí-
cích napadalo, jaká to byla dřina a proč si lidé jídla jinak považovali.

Dožínky v Hrádku…
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Životní výročí
Občanům, kteří v měsíci září 2019
oslavili významné životní jubileum, srdečně blahopřejeme.

70 let Emil Murgáč, Eva Veselá,
Jarmila Tuhá, Vlastimil Patočka, Jiří Pavel

82 let Helga Sekerešová
84 let Vlasta Lopraisová, Michal Buša
85 let Helmut Prchlík, Věra Málková
88 let Josef Petržilka, František Dolenský,

Jaroslava Brahová
91 let Marie Jurčíková
94 let Anna Šedivá

Monika Korbelářová, matrikářka

Pozvánka k sousedům
Na přelomu října a listopadu se pomalu loučíme s akcemi pod širým ne-
bem. Seznam zajímavých akcí kolem nás je tak plný především koncertů
a divadelních představení. Vyrazit ale ještě můžete na některý z hradů 
a zámků nebo na velkolepou akci u příležitosti 30 let svobody.  
23. říjen – Richard Müller, Michael Kocáb, Ondřej Soukup –
Dům kultury Liberec
Tři výrazné osobnosti československé hudební scény se spojily a vyrážejí
na společné turné. Koncertní program se bude skládat ze šansonových
písní z autorské dílny Hapka/Horáček z tematicky nosného alba "V pen-
 zionu svět", na kterém v roce 1988 excelovali kromě jiných interpretů
právě i Richard Müller a Michael Kocáb.

29.–30. říjen – Strašidelná ZOO – ZOO Liberec
Liberecká zoo opět po roce oslaví svátek duchů. Přijďte se podívat, jak
vypadá zoo po setmění a vychutnat si strašidelnou procházku areálem
zoo. Čekají na vás čarodějnice, duchové, kostlivci, pavouci a nebude
chybět ani strašidelný vláček.

2.–3. listopad – Prohlídky pro opozdilce – zámek Zákupy
Tradiční prohlídky pro ty, co je nestihli v sezóně. Mimořádně bude k vi-
dění socha Panny Marie s Ježíškem ze zrušeného bočního oltáře zá-
mecké kaple i s původním oděvem ušitým ze svatebních šatů manželky
císaře Ferdinanda Dobrotivého císařovny Marie Anny Karolíny Savojské.

3. listopad – Boney M – Home credit aréna Liberec
Koncert legendární pop/eurodisco skupiny BONEY M po mnoha letech
opět v Liberci.

6. listopad – Ewa Farna – Dům kultury Liberec
Ewa Farna vyráží na divadelní turné s názvem “Málo se známe”. Před-
vede své písně v komornějším prostředí, dá hodně prostoru svým vyni-
kajícím muzikantům a posluchači si ji budou moci zároveň užít vsedě. 

9. listopad – Lucie – Evolucie tour – Home credit aréna Liberec
Nejslavnější česká skupina na turné, které je ve znamení skvěle přijatého
alba EvoLucie, které kapela vydala po 16 letech od poslední řadovky.

Věra Baumgartnerová

Tip na výlet
Ještě, než bude úplná zima, můžeme si užít výlety do přírody. V říjnu nás
čeká ještě pár slunečných dní a barevné listí na stromech nabízí úchvat-
nou podívanou. V dnešním tipu na výlet vás pozvu do Lesoparku Horka.
Líbit se tam bude hlavně dětem, ale i dospělí si přijdou na své. 

Lesopark Horka
Jedná se o volnočasový areál v obci Rozstání, nedaleko Světlé pod Ještě-
dem. Symbolem parku je zakletý obr Máza (podle zdejší Mazovy horky)
ležící u vchodu. Má v sobě umístěné pohybové čidlo, takže po příchodu
začne chrápat, mluví ze spaní, a když mu budete šeptat do ucha, bude 
i opakovat. Dále je tu lanový park pro dospělé a děti, vyvýšená vyhlídka
a spousta domečků a úkrytů, které ocení zvlášť ti nejmenší. Po celém 
lesoparku jsou rozmístěné informační panely s popisy a obrázky živoči-
chů a rostlin. Na tabulkách s kvízovými otázkami si může celá rodina
prověřit všeobecné znalosti. K setkáním a různým představením slouží
amfiteátr. Zde si můžete pustit mluvené slovo českých pohádek, i mlu-
vené slovo pro dospělé nebo třeba vážnou hudbu. 

Lesopark je volně přístupný a nachází se v blízkosti golfového resortu,
pokud hrajete golf, můžete spojit příjemné s ještě příjemnějším. Z leso-
parku si můžete udělat příjemnou procházku k bývalému skalnímu oby -
dlí Skalákovna, které se na základě skutečné události stalo námětem ke
vzniku povídky od Karoliny Světlé – Skalák (z r. 1863).

Lesopark vzniká od roku 2017 a je předpoklad, že se bude dále roz-
růstat. Není to možná místo s bohatou turistickou historií, ale určitě stojí
za to ho navštívit. Má totiž potenciál vyhledávanou turistickou atrakcí se
stát. Věra Baumgartnerová

Evropská pouť
V sobotu 5. října 2019 se konala v rámci polsko-českého projektu „Jed-
nota v rozmanitosti Trojzemí” již XVIII. Evropská ekumenická pouť 
v Kopaczówě – Oldřichově. Na hraničním mostku se zde setkali bývalí 
i současní obyvatelé pohraničních obcí Kopaczowa a Oldřichova a spo-
lečně s hosty z Německa se poté ve slavnostním průvodu odebrali do
kostela sv. Josefa v Kopaczówě, kde se konala ekumenická bohoslužba
vedena duchovními ze tří zemí. Modlitba za mír byla doprovázena
nejen vzájemným sdílením, ale i dělením chleba jako symbolu pohos-
tinnosti a přátelství tří národů. Později starostové Bogatynie, Hrádku
nad Nisou a Zittau položili květiny k pomníku a také, jako každoročně,
zasadili strom. Na závěr se všichni účastníci přesunuli na společný piknik
v parku, kde byly k dispozici teplé nápoje i polské kulinářské speciality.



V sobotu 28. září se v Semilech konaly třetí krajské sportovní hry seniorů.
Z celého regionu se sešlo 152 účastníků a devět z nich bylo hrádeckých.
Doprovod jim dělaly Lída a Jana z Cvičení Lída, které také pomáhaly na
stanovišti florbalu.

Kategorie 60–70 let soutěžila v deseti disciplínách. Čekala je orien-
tační soutěž s tajenkou, míření na cíl, hod do dálky, obratnost prstů, rov-
nováha, slalom, překážková dráha, zkouška síly a také méně známé hry
Kubbe a Woodball.

K seniorským hrám patří také možnost využít stánku Všeobecné zdra-
votní pojišťovny s měřením tlaku a tuku a poradenstvím. Po ukončení
her se losovaly ceny, hlavními bylo 10 párů trekingových holí. Každý
účastník obdržel rozpustné vitamíny, dárek na slosovatelné startovní
karty, kávu, čaj a buchtu. Vystoupil také dětský taneční sbor. Hry se líbily
nejen soutěžícím, ale i cvičitelům.

Záštitu nad akcí převzal Mgr. Petr Tulpa, náměstek hejtmana LK.
Sponzorem bylo město Semily, poslanec sněmovny ČR David Pražák 
a Bc. Lena Mlejnková, starostka města Semily. Celá akce se konala ve
spolupráci s klubem turistů v Semilech a TJ Semily.  

Starší a mladší žáci vyrazili 12. října na otevřený turnaj ve vybíjené do
tělocvičny v Rochlicích. Turnaje se zúčastnilo celkem 92 dětí ze sedmi 
tělovýchovných jednot. Z hrádeckého Cvičení Lída jich bylo osm. Sou-
peřily proti Loko I, SK3 Doksy, Vratislavicím, Starému Harcovu, Zákupům

a domácím. Počasí ještě přálo, a tak se hrálo současně venku i v tělo-
cvičně. 

Hrálo se systémem každý s každým po dobu 10 minut a počítal se po-
čet vybitých životů. Po ukončení turnaje proběhlo vyhlášení výsledků,
na němž všichni soutěžící obdrželi sladkou odměnu a každé družstvo di-
plom. Hrádecké družstvo starších žáků III (2006–2005) ve složení Šárka
Čížová, Petra Hana Vávro a Jakub Vích vybojovalo 3. místo.

Lída Robová
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Cvičení Lída na soutěžích pro žáky i seniory

Časovka pro cyklisty i běžce
Jak rychle se dokážete dostat do sedla pod Popovou skálou? Samo-
zřejmě, turista nebo houbař nemá potřebu si čas měřit, ale existuje také
skupina sportovců, která si na časovkách do vrchu poměřuje svoji vý-
konnost s ostatními, kteří se rádi vyhecují. Anebo závodí alespoň sami se
sebou při srovnávání časů z předchozích let. 

Časovka do sedla pod Popovou skalou se letos jela už po čtrnácté. 
Poprvé to bylo vlastně díky hecování několika kamarádů, kdo že se do-
káže nahoru dostat rychleji. Teď už na ni přijíždějí nejen hrádečtí a pro
někoho je podzimním ukončením závodní sezony. Zatímco dříve byla
čistě pro cyklisty, letos se jí podruhé zúčastnili i běžci.

Netradičně, den po státním svátku, na který časovka vždy připadá, se
letos jelo 29. září. Sluníčko sice vysvitlo, ale foukalo studeně. To se odra-
zilo také na výkonech. 

Thomas Heinze, který druhého v pořadí, Jana Skrbka, porazil o 40 s,
zaostal za traťovým rekordem o více než minutu. I tak do 6 km vzdálené -
ho cíle dojel v čase 18.36. Stejně jako ostatní přitom překonal 270 výško-
vých metrů.

Mezi běžci byl nejrychlejší Arnošt Haufert z Varnsdorfu před hrádec-
kým Pavlem Vachulou. Čas vítěze byl 28.45 a od druhého jej dělila 
necelá půlminuta.

Spolu s Bránou Trojzemí závod pořádal domácí Team KSM Hrádek.

Studenti zápolili ve střelbě
Krajské ředitelství Policie Libereckého kraje uspořádalo v Hrádku druhý
ročník střelecké soutěže nazvané Studentská střela pro žáky středních
škol s bezpečnostními obory. Chlapci i dívky, u kterých si policie slibuje,
že v budoucnosti posílí jejich řady, zápolili v Hrádku nad Nisou ve
střelbě z krátkých i dlouhých zbraní. Soutěž je jednou z náborových 
aktivit policie. V letošním roce bylo na Liberecku přijato 36 nových 
policistů, z toho deset jsou absolventi středních škol, se kterými police
spolupracuje. Pořádání obdobných akcí tak už přináší své ovoce. Akce se
uskutečnila ve výcvikovém středisku společnosti Army Arms.
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ZZS LK: Na co dbát na
podzim

Uklidili jste už kola, přezuli auto na zimní pneumatiky a pomalu kontro-
lujete, zda máte seřízené vázání a nabroušené lyže? Než přivítáme zimu,
je třeba pořádně se připravit na dlouhé večery a tmavá rána. A samo-
zřejmě i na topnou sezónu. 

Z pohledu Zdravotnické záchranné služby bude ale asi příprava 
vypadat trochu jinak. Nezajímá nás až tak, zda máte revizi všech svých
plynových spotřebičů nebo zda jste stihli dokoupit dřevo na topení. Byli
bychom ale rádi, abyste doma měli nainstalovaný hlásič oxidu uhelna-
tého. To je plyn, který zabíjí. Jen loni jsme k případům otravy oxidem
uhelnatým vyjížděli téměř třicetkrát, v některých případech byla nutná
hospitalizace postižených a několikrát museli být dokonce převezeni do
speciální komory. Hlásič, který nosí na oblečení připnutý naši řidiči, při-
tom přítomnost nebezpečného plynu vždy velmi rychle odhalil. Pořízení
toho domácího je záležitostí několika stokorun – pokud je koncentrace
oxidu uhelnatého v domácnosti nad normou, hlásič vás alarmem upo-
zorní.

Další noční můrou Zdravotnické záchranné služby jsou špatně oble-
čení chodci. Ačkoliv u dětí se situace zlepšuje, na oblečení i tašky větši-
nou reflexní prvky našívají sami výrobci, u dospělých a zejména seniorů
tomu tak není. Pokud se tedy pohybujete venku za snížené viditelnosti,
nezapomeňte si připnout reflexní pásky nebo jiné prvky. Vaši viditelnost
zvýší několikanásobně – zatímco v tmavém oblečení je chodec viditelný
na vzdálenost cca 18 metrů, s reflexními prvky je to až 200 metrů.

S prodlužujícími se večery a ubýváním sluníčka záchranářům přibývá
také výjezdů k lidem s psychickými problémy a depresemi. Psychiatrické
nemoci, jako je například demence či schizofrenie, se staly třetím nej-
častějším důvodem pro výjezd záchranky – podle statistik je to zhruba
45tisíckrát ročně. A proto – neuzavírejte se do sebe, komunikujte se
svým okolím a těšte se na jaro! 

Michael Georgiev – ZZS LK
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